
Els GEMT2010

Els Grups d’Estudi de Matemàtica i Tecnologia
d’aquest any (GEMT2010) es van celebrar el 6,
7 i 8 de juliol de 2010. Els organitzadors van
ser: Aureli Alabert, Tim Myers i Jordi Saludes.
Hi van assistir una trentena d’investigadors, la
majoria dels quals podeu veure en la fotografia
que acompanya aquest escrit. L’estructura va
ser la mateixa dels altres anys: tres problemes,
presentats al mat́ı del primer dia, i tres grups
que hi treballen durant tres dies.

També hi ha hagut alguns canvis, que no
són pas de fons però que marquen algunes direc-
cions interessants, principalment perquè obren
aquesta activitat a nous grups de participants i
mostren també que els canvis són possibles i que
no hem de conformar-nos amb fer el mateix any
rere any. El primer canvi està en el nom: aquest
any el nom oficial ha estat GEMT2010/78th
ESGI, perquè els nostres grups d’estudi han en-
trat a formar part de la llista dels anomenats
European Study Groups with Industry. Això
ha obert la participació a diversos investigadors
estrangers, principalment del Regne Unit, que
s’han interessat pels problemes que hav́ıem plan-
tejat. Aquesta participació ha fet que l’idioma
predominant en les presentacions i en les dis-
cussions hagi estat l’anglès. Això sens dubte
també ha marcat una diferència respecte als
anys anteriors.

L’altre canvi ha estat en el lloc de realització.
Aquest any s’han fet al CRM, al campus de Be-
llaterra. Des del punt de vista de l’organització
això ha estat força important, perquè l’expe-
riència del CRM en l’organització de trobades
internacionals ha representat una bona ajuda
per al comitè organitzador, però també perquè
ha posat de manifest que no hi ha hagut pas
falta de participació pel fet que no es fessin a la
UPC, lloc on s’havien fet fins ara.

Aquesta darrera reflexió ens porta a un punt
que ha estat discutit diverses vegades, i que pro-
bablement mereixeria ser tornat a considerar
en el futur. En general, els Grups d’Estudi que
s’organitzen a tot el món tenen una universitat
o un centre de recerca que els acull, però la gran
majoria dels participants no pertanyen pas a
aquesta universitat. Això fa que durant els dies
que dura l’activitat els participants resideixin
junts i fora del seu ambient de treball habitual,
cosa que afavoreix una dedicació molt intensa

a la solució dels problemes i alhora facilita els
contactes personals, que moltes vegades són l’o-
rigen de posteriors col.laboracions cient́ıfiques.
Com diem, aquest és un tema de debat, i que
no té una solució fàcil: si bé són certes les ra-
ons que hem donat per a fer els Grups d’Estudi
en un marc allunyat de l’activitat quotidiana,
també és cert que això encareix enormement el
seu pressupost d’organització.

Els problemes

El primer problema es titulava �Mesures de la
pressió sangúınia� i va ser presentat per V. Ri-
bas, de l’empresa Sabirmedical. Aquesta empre-
sa es dedica a la fabricació i comercialització de
diversos aparells mèdics i està treballant en la
producció d’un aparell de monitoratge continu
de la pressió sangúınia, amb la finalitat de po-
der ser usat en un medi hospitalari, i que tingui
caràcter no invasiu i una completa fiabilitat. Les
eines actualment utilitzades, per a les quals es
busca alternativa, són el catèter intravenós i el
clàssic esfigmomanòmetre. Aquesta empresa ja
té una llarga experiència en mesures no inva-
sives d’altres magnituds corporals, com la del
nivell d’oxigen a la sang, i totes les experiències
semblen indicar que a partir de les mesures d’a-
questes altres coses s’hauria de poder deduir la
de la pressió sangúınia.

L’empresa ja ha treballat amb mètodes es-
tad́ıstics basats en correlació, amb resultats ini-
cials acceptables però de moment no totalment
suficients. I es dirigia als GEMT2010 amb la
intenció de buscar nous camins, basats en la mo-
delització matemàtica. Els models actuals per
al sistema circulatori es basen principalment en
equacions diferencials amb retard en el temps, i
es pensa que una comprensió més gran d’aquests
models i de les seves variants hauria d’ajudar a
comprendre la relació entre la pressió sangúınia
i les altres variables que ja es poden mesurar de
manera còmoda i no invasiva. Els participants
van familiaritzar-se amb aquests models i van
fer un conjunt de suggeriments en la direcció
que interessa a l’empresa.

El segon problema fou la �Prevenció de riua-
des al riu Ebre�, presentat per J. Quevedo, del
grup de recerca Sistemes Avançats de Control de
la UPC. Per a evitar riuades en les parts baixes
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del curs del riu, es preveu seleccionar un conjunt
d’àrees al costat del llit del riu en les parts més
altes que puguin ser inundables, sota control, en
cas de cabals molt grans i previsió d’avingudes.
Aquestes àrees actuarien de dipòsits i estarien
separades del curs del riu per comportes, amb
les quals es realitzaria el control desitjat. Na-

turalment, en una primera fase aquestes àrees
quedarien inundades, però posteriorment l’aigua
embassada hauria de tornar al riu, entre altres
coses per deixar buida de nou l’àrea inundada
perquè fos susceptible de tornar-se a inundar,
fins i tot potser al cap de poc temps.

Grup de participants.

El problema, doncs, seria determinar el pro-
grama de les seqüències i dels temps necessaris
per a l’embassament i desembassament, adaptat
a cada situació inicial, que pot ser molt dife-
rent en cas que l’avinguda tingui el seu origen
en un afluent o un altre. En aquest problema,
que involucra també problemes de representa-
ció del terreny i de mecànica de fluids, també
van obtenir-se alguns resultats preliminars que
poden ser d’utilitat.

El darrer problema va se presentat per
E. Foch, de Cisco Systems, i es titulava �Consu-
mició d’ample de banda i models de facturació�.
Es tracta d’un problema comercial, en el qual es
voldrien decidir bones poĺıtiques de tarifes per

part dels provëıdors d’Internet, que tinguin en
compte els estalvis grans en l’ample de banda
que es poden produir quan els pics de demanda
per part de clients diferents succeeixen en hores
del dia o dies de la setmana diferents.

Els sistemes actuals de facturació, que adme-
ten dues modalitats anomenades respectivament
facturació per volum i per percentil, no estan
suficientment estudiats com perquè els clients
i els provëıdors puguin guiar-se per una lògica
precisa al moment d’elegir entre un dels dos sis-
temes. Els investigadors dels GEMT també van
familiaritzar-se amb el problema i van iniciar
l’estudi d’algun dels fenòmens associats als dos
sistemes de facturació.

Joan de Solà-Morales
UPC

Les universitats informen

Activitats de la Facultat de Matemàtiques de la UB durant la tardor 2010

La Facultat de Matemàtiques de la UB va inau-
gurar el curs 2010-2011 el 22 de setembre amb
la conferència del doctor Ignasi Mundet titula-
da �Progressions aritmètiques de tots colors�.
Mundet ens va introduir al món de les progres-
sions aritmètiques i la coloració d’aquestes, fins
a arribar a mostrar-nos el celebrat teorema de
Green-Tao, el qual estableix l’existència de pro-

gressions aritmètiques de nombres primers ar-
bitràriament llargues. Com en altres ocasions
l’escrit d’aquesta conferència es podrà llegir en
el Butllet́ı de la SCM. En el mateix acte, es
va lliurar el Premi August Palanques a Carlos
Domingo Salazar, l’estudiant amb el millor expe-
dient acadèmic de primer cicle de l’ensenyament
de matemàtiques del curs 2009-2010.
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